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تازهها

در مراسمی خاص مهدی فرجی 
مدیر سابق شبکه یک سیما تکریم شد

مراسم تکریم مهدی فرجی، مدیر سابق شبکه 
یک با حضور محمد احس��انی، مدیر جدید این 
شبکه، محمد طباطبایی نژاد مدیر مرکز گسترش 
سینمای مستند و تجربی، محمدرضا شریفی نیا، 
کوروش سلیمانی، امیرنوری، حسام نواب صفوی، 
سروش صحت، اشکان خطیبی، محمدرضا ورزی، 
مرضیه برومند، محمدرضا شهیدی فر، جهانگیر 
کوثری، الهام غفوری، محمود رضوی، علی لدنی، 
اقبال واح��دی، بهرنگ توفیقی، حبیب والی نژاد، 
محمدکاظ��م کاظم��ی، امیرعلی دانای��ی، مژده 
لواسانی، محمدحسین قاسمی، رحمان سیفی آزاد 
و جمع دیگری از هنرمندان در فرهنگسرای رسانه 
برگزار شد. مهدی فرجی ضمن قدردانی از شبکه 
یک برای برگزاری این مراسم گفت: امروز با وجود 
اصرار فراوان که خواستم میهمانی کوچکی باشد 
و اصلا اول نمی خواستم برگزار شود، این مراسم 
برگزار ش��د و ظاهرا مدیر نیس��تیم که حرفمان 
خوانده نمی شود اما بسیار ممنونم. امروز ماشین 
از س��مت شبکه مرا آورد و آقای پورمحمدی این 
بار کار نیک و شایس��ته ای کردند و لطف ایشان 
منجر به تش��کیل این جلسات شد. همچنین از 
آقای احسانی تش��کر می کنم و به نظر می رسد 
انتصاب های اخیر معاونت سیما شایسته و خوب 
است و مدیران میدان دیده هستند. فرجی ادامه 
داد: واقع��ا آقای پورمحمدی مثل مس��ابقه ملی 
اف��راد باتجربه را انتخاب کرده و در بین آنها آقای 
احسانی حلاوت و شیرینی دیگری دارد. من 22 
سال با ایش��ان همکارم و ایش��ان بسیار کریم و 
باهمت است و شبکه یک از قبل جذاب تر خواهد 
ش��د. مدیر سابق ش��بکه یک ضمن بیان اینکه 
باید 3 عذرخواهی داش��ته باش��م، توضیح داد: از 
مردم شریف ایران عذر می خواهم چون شایسته 
کارهای بهتر، باکیفیت و جذاب تر هستند. مردم 
ایران فرهنگ دوس��ت هس��تند و خیلی از اوقات 
روزش��ان را با تلویزیون می گذرانند و متوس��ط 
تماش��ای تلویزیون حدود 3 و نیم س��اعت است 
و به همین دلیل باید خیل��ی وقت بگذاریم. وی 
افزود: از هنرمندان نیز عذرخواهی می کنم چون 
می خواس��تند امکانات بهتری داش��ته باشند و 
این حق آنهاس��ت و در این بین سختگیری ها و 
ممیزی هایی بوده اما خدا را شاهد می گیرم برای 
جذابیت آنتن بوده و لاغیر. تلاش کردم نفسانیت 
را دخالت ندهم و اگر کم وکاستی می بینند، عذر 
را بپذیرند. فرجی بیان کرد: از مسؤولانی همچون 
آقایان ضرغام��ی و لاریجانی و میرباقری که این 
مسؤولیت را به بنده واگذار کردند، تشکر می کنم. 
آقای دارابی نیز خیلی لطف کردند و دس��تم در 
خیلی از کار ها باز بود و از همه حلالیت می طلبم 
چون ح��ق مطلب ممکن بود بهتر ادا ش��ود. در 
پای��ان این مراس��م محمد احس��انی مدیرجدید 
شبکه یک، آبتین مهدی پور مدیرشبکه سلامت، 
حسین زاده مدیرپخش شبکه قرآن، احمدی مدیر 
فرهنگس��رای رس��انه و جمعی از تهیه کنندگان 
ش��بکه یک از مهدی فرجی تقدیر و هدایایی به 

او اعطا کردند. 

فیلمی جدید به تهیه کنندگی امکانیان

بیژن امکانی��ان، تهیه کننده فیلم س��ینمایی 
»ناهید« از اتمام مراحل تولید این فیلم سینمایی 
خب��ر داد و افزود: هفته آخ��ر آذرماه مراحل فنی 
تولید به پایان رس��ید و این فیلم تحویل دبیرخانه 
سی وس��ومین جش��نواره فیلم فجر شد. به عقیده 
م��ن حاصل تلاش گ��روه تولید این ام��کان را در 
اختی��ار »ناهید« ق��رار می دهد تا در رش��ته های 
مختلف کاندیدای دریافت جایزه ش��ود. به گزارش 
تس��نیم، امکانیان در ای��ن باره گف��ت: این فیلم 
ش��خصیت محور اس��ت و مح��رک اصل��ی برای 
پیشبرد داستان، برعهده شخصیت هاست؛ فیلمی 
رئالیته که بر مبنای واقع گرایی بنا ش��ده و روایتی 
از داس��تان زندگی پرسوناژی به نام »ناهید« است 
که تلاش می کند س��ر و س��امانی به زندگی خود 
بده��د. وی ادامه داد: پیش تولی��د فیلم 50 روز به 
طول انجامید و تم��ام کار در بندرانزلی، با بیش از 
30 لوکیش��ن و در 37 جلسه فیلمبرداری شده و 
نمی توان عنوان یک فیلم آپارتمانی را برای آن در 
نظر گرفت. گفتنی است، فیلم سینمایی »ناهید« 
 به تهیه کنندگی بیژن امکانیان در مرکز گسترش 

سینمای مستند و تجربی تولید شده است.

مجتبیامینی:

منتقدان»بدون مرز« را پدیده  
جشنواره فیلم فجر امسال می دانند

مجتبی امینی، تهیه کننده س��ینما که بتازگی 
فیلم »ب��دون مرز« او در بخش نگاه نو جش��نواره 
فیلم فجر پذیرفته شده است، گفت: در اکران های 
خصوص��ی این فیلم بازخورد های بس��یار خوبی از 
اهالی مطبوعات و منتقدان سینما دریافت کردیم 
و برخی منتقدان از آن به عنوان یکی از پدیده های 
جشنواره امسال و فیلمی جریان ساز یاد کردند. وی 
به سینماپرس گفت: باتوجه به درخشش این فیلم 
در جشنواره توکیو که یکی از 5 جشنواره معتبر دنیا 
اس��ت، در جشنواره فجر امس��ال هم فیلم موفق و 
تاثیرگذاری خواهد بود. امینی درباره پروسه ساخت 
این فیلم توضیح داد: پیش تولید فیلم س��ینمایی 
»ب��دون مرز« از اواخر دی ماه س��ال گذش��ته آغاز 
ش��د و ما برای انتخاب لوکیشن ها طی سفری که 
به آبادان داشتیم در نقطه صفر مرزی لوکیشن های 
اصل��ی خودمان را انتخاب کردیم و پس از آن برای 
انتخاب بازیگران 5 هزار کودک، هنرجو و دانش آموز 
را تس��ت گرفتیم که در نهای��ت 2 نفر از میان آنها 
انتخاب ش��دند و پس از ح��دود 3 ماه پیش تولید، 
این فیلم سینمایی در آبادان کلید خورد. وی بیان 
داش��ت: کار با وس��واس زیادی به پیش رفت و در 
اواخر تابستان امسال این فیلم آماده نمایش شد. این 
تهیه کننده سینما در پایان این گفت وگو خاطرنشان 
کرد: »بدون مرز« فیلمی در حوزه بین الملل، روابط 
انسانی و اثری ضدآمریکایی است و در فیلم شاهد 
کمترین دیالوگ های سینمایی هستیم. برپایه این 
گزارش، فیلم »بدون مرز« به کارگردانی امیرحسین 
عسگری و تهیه کنندگی مجتبی امینی نهم آبان ماه 
در بیست وهفتمین جشنواره بین المللی فیلم توکیو 
برن��ده جایزه ۱0 ه��زار دلاری بهترین فیلم بخش 
مسابقه فیلم های بلند آسیایی ش��د. »بدون مرز« 
روایت پس��ری است که هر روز برای ماهیگیری به 
کشتی به گل نشسته ای در نقطه صفر مرزی می رود 
و آنجا تبدیل به مکانی برای آرامش و خلوتش شده 
است اما حضور غریبه ای در این محل این خلوت و 
آرامش را بر هم می زند و در ادامه ماجراهایی پیش 
می آید. علیرضا بالدی، زینب ناصرپور، آرش مهربان 
و ارس��لان علی پوریان در این فیلم به ایفای نقش 

پرداخته اند.

بازگشت »پورعرب« 
پس از سال ها  به سینما

حس��ن توکل نیا، تهیه کننده س��ینما از تغییر 
نام فیلم جدید اصغر نعیمی به »س��ایه« و حضور 
ابوالفضل پورعرب بعد از سال ها دوری از سینما خبر 
داد. وی به س��ینماپرس گفت: پس از کسب پروانه 
ساخت فیلم سینمایی »زیبا« به کارگردانی اصغر 
نعیمی، به دلیل اینکه فیلمنامه ای با همین نام به 
ثبت رسیده بود، نام این فیلم به »سایه« تغییر نام 
داد. تهیه کننده فیلم »دس��ت های آلوده« در ادامه 
افزود: تاکنون حدود ۴0 درصد از فیلمبرداری این 
فیلم در تهران به اتمام رس��یده اس��ت و همزمان 
با فیلمبرداری س��یامک مهماندوس��ت مش��غول 
مونتاژ همزمان این اثر س��ینمایی اس��ت. توکل نیا 
یادآور ش��د: نکته قابل توجه درب��اره این فیلم که 
یک ملودرام اجتماعی محس��وب می شود، حضور 
ابوالفضل پورعرب بعد از س��ال ها دوری از س��ینما 
است. تهیه کننده فیلم »چند می گیری گریه کنی« 
درباره لوکیش��ن و مدت زمان فیلمبرداری این اثر 
نیز توضیح داد: همه لوکیشن های این فیلم اطراف 
تهران است و 30 جلسه فیلمبرداری برای این فیلم 
پیش بینی کرده ایم. عوامل س��ازنده اثر عبارتند از: 
مدیر فیلمبرداری: روزبه رایگا، مدیر تولید: حس��ن 
توکل نیا، صدابردار همزمان: علیرضا برومند، طراح 
چهره پردازی: س��ودابه خس��روی، تدوین: سیامک 
مهاندوس��ت، طراح صحنه و لباس: مریم رحمانی، 
منشی صحنه: سیما باقری، مدیر تدارکات: محمدولی 
احمدلو، اجرای چهره پردازی: روناک گلشن، طراح 
صحن��ه و لباس: مریم رحمانی، بازیگران: ابوالفضل 
پورعرب، سمیرا حسن پور، سیامک صفری، هوشنگ 
توکلی و حدیث فولادوند. تهیه کنندگان: حس��ن 
توکل نیا و علی توکل نیا، محصول: یکتا فیلم. برپایه 
این گزارش، فیلم سینمایی »سایه« سومین اثر بلند 
سینمایی بلند اصغر نعیمی بعد از فیلم های »بی وفا« 

و »سلام برعشق« است. 

»شمعدونی« سروش صحت 
همین روزها تمام می شود

سریال طنز »شمعدونی« سروش صحت تا ۱0 
روز دیگر تصویربرداری خود را به سرانجام می رساند. 
محسن چگینی، تهیه کننده مجموعه »شمعدونی« 
در گفت وگو با ایسنا  با اعلام این خبر درباره زمان 
پخش این مجموعه نیز گفت: »شمعدونی« پخش 
خ��ود را از بهمن ماه آغاز می کند. وی درباره تعداد 
قسمت های مجموعه »شمعدونی« مطرح کرد: این 
سریال در 52 قسمت به کار خود پایان خواهد داد. 
مجموعه تلویزیونی »شمعدونی« به تهیه کنندگی 
محس��ن چگینی و نویس��ندگی ایم��ان صفایی، 
س��روش صحت و کارگردانی س��روش صحت در 
گروه فیلم و سریال شبکه سه سیما تولید می شود. 
به گزارش ایسنا، »شمعدونی« دارای 52 قسمت 
۴0 دقیقه ای اس��ت که بعد از پایان یافتن سریال 

»همه چیز آنجاست« پخش خواهد شد. 

مرتضیاسماعیلدوس�ت: تابور، مرزی از جهان هایی 
متمایز در رویایی به خواب رفته و افقی رو به رستگاری 
اس��ت. فیلمی که جهان درون را ب��ه ذراتی باورمند از 
خاس��تگاهی غریب متمرکز می کند و خبر از آرمانی به 
تاراج رفته از اصالت وجود دارد.  گفت وگوی صورت یافته 
با وحید وکیلی فر، کارگردان فیلم تابور، روشنی بیشتری 

به جهان اثر خواهد بخشید.
هراسازدیدهنش�دنفیلمیفرمگ�رابامولفههایی

فلسفیچونتابوررانداشتید؟
برای س��اخت فیل��م تابور آنقدر دلایل ش��خصی و 
علاقه مندانه داشتم که شاید اگر هیچ یک از این شرایط 
اک��ران داخلی یا جش��نواره ای پیش نمی آم��د، باز هم 
ناراحت نمی شدم. مساله ای در گوشه ذهنم وجود داشت 
که دوس��ت داشتم تجربه اجرایش را داشته باشم. البته 
شرایط اکران عمومی و فرصتی که برای تماشای فیلم 
فراهم می شود، بسیار متفاوت و ارزشمند است. فضایی 

که از برخورد اثر با نگاه مردم به دست می آید. 
چهجهانبینیخاصیبرشماحاکماستکهبهسمت

فضاییایزولهشدهدرساختتابوررفتید؟
آنقدر ما مورد هجوم ایده های جدیدی قرار می گیریم 
که نمی توان با قاطعیت درباره همه چیز صحبت کرد اما 
این جهان بینی خاصی که در آثارم وجود دارد را ش��اید 
بتوان ریش��ه در کودکی دانست که پسرعمه ای داشتم 
و ایش��ان به همراه دوستانی منتقد و مترجم، جلساتی 
ب��رای دیدن فیلم داش��تند و آثار مورد تماشای ش��ان 
هم از نوع س��ینمای مولف بود. من هم مشتاق بودم با 
پسرعمه ام در آن جلسات حاضر باشم و در شرایطی که 
شاید چیز خاصی هم نمی فهمیدم، مثلا فیلم نوستالژی 

تارکوفسکی را می دیدم و محو جهان فیلم می شدم. 
س�ینمایغالبآنزم�انازنوعفیلمهای�یبانگره

فلسفیوجهانبینیشرقیبود.
بله! معمولا در آن دوران سینمای بلوک شرق پشتوانه 
تماشایی برای فیلم بین های هنری داشت. به هرحال در 
آن شرایط محدودیت هایی برای تهیه فیلم های روز بود 
و ما بارها همان آثار ارزنده از س��ینمای تارکوفسکی و 
برسون و برگمان را می دیدیم. حتما یادتان می آید که در 
دهه 60، تلویزیون ایران هم بسیاری از چنین آثاری را 
مانند فیلم های اوزو نشان می داد که مشتاقانی برای خود 

داشت و من هم در آن شرایط سلیقه ام شکل گرفت. 
درفیلمتابور،مواجههانس�انیتنهاباناتورالیس�مرا
شاهدیموازطرفیارجاعاتیبهجهانمتافیزیکداریم.
واقعیتش وقتی داش��تم این فیلمنامه را می نوشتم، 

بدون هیچ پیش زمینه ای ورود یافتم.
م�ادراینفیلمبهلح�اظفرمیومضمونیهمجهان
آثارتارکوفسکیراشاهدیموهمبهفیلمهاییامروزیتر

مانندموتورهایمقدستمایلمییابیم.
برای م��ن هم جالب اس��ت که در هر فس��تیوالی 
که حضور داش��تم و هر نقد خارج��ی که بود، تابور را با 
فیلم های مشابهی مقایسه کردند. آثاری که برخی حتی 

به ذهن من هم نمی رسید.
معمولاباچهکارگردانهاوآثاریمقایسهمیکردند؟

مثلا با فیلم هایی از دیوید لینچ، بلاتار، کوریسماکی 
و حتی ادیسه فضایی کوبریک مقایسه می شد. واقعیتش 
این اس��ت که وقتی دست به نگارش فیلمنامه می زنی، 
با همه تلاش��ی که بابت فارغ شدن از دنیای فیلم های 
مختل��ف داری، باز هم حس برآم��ده از فیلم های مورد 
علاقه ات در آن جاری می ش��ود. ما سرش��ار از ارجاعات 
بیرونی هس��تیم اما با این شرایط آنچه می تواند موجب 
تش��خص فیلم تابور شود، حفظ فردیت سینمای خود 

است.
ای�دهاولیهرادرچ�هحسوحالیودرطیچهزمانی

بهدستآوردید؟
من در حدود یک سالی با ایده اولیه همراه بودم. این 
ایده در ابتدا از مقاله ای به دست آمد که درباره تاثیر امواج 
الکترو مغناطیس روی بدن انسان خوانده بودم و در آنجا 
به مورد خاصی در آلمان اش��اره شد که بدنش به شکل 
غیرمتعارفی نسبت به این مساله واکنش نشان می داد. 
این موضوع، من را خیلی درگیر کرد که چگونه می توانم 
ب��رای آن قصه ای پیدا کنم. اما کلید ورودی ام به فضای 
تابور از روزی بود که به طور اتفاقی با سمپاشی برخورد 
ک��ردم که در خیابان بالای ش��هری در تهران به دنبال 
انجام این کار بود. اصلا فکرش را نمی کردم که در دنیای 

مدرن امروز، چنین حرفه ای وجود داشته باشد.
تقابلفضاییازماشینیسممدرنگرایامروزبارویایی

برآمدهازدیروزسنتگرا!
بله! تصویر خاصی از فردی بود که ناخواس��ته وارد 
دنیای مدرنی ش��ده بود، بدون آنک��ه آگاه به موقعیت 
امروزی باشد. با تلفیق ایده هایی که یافته بودم، اشتیاق 
خوبی برایم فراهم ش��د که بنشینم و فیلمنامه تابور را 
بنویس��م. یک فضای خاص و تنهای شخصی برایم در 

خانه ساختم و طی یک ماه فیلمنامه را تکمیل کردم.

همانفضایخاصیراکهش�خصیتاصلیدرآنغار
تنهاییبرایخودساختهبود!

واقع��ا لازم بود. چون منبع الهام��ی در بیرون نبود. 
شاید اگر من بیرون می آمدم و با اولین ماشینی برخورد 
می کردم، کل خلاقیتم از بین می رفت. به خاطر اینکه 
من به دنبال ترس��یم جهان دیگری بودم و این فضای 

تخیلی در بیرون وجود نداشت.
فیلمنامهاولیهشگفتیاطرافیانرادربرنداشت؟

من تا یک ماه جرات نشان دادن فیلمنامه به کسی را 
نداشتم، جز همسرم که به عنوان مشاور کار هم با من بود. 
در واقع ایشان با توجه به تحصیلات و علاقه ای که دارند، 
تهیه کننده مشترک تابور هم هستند. بعدا فیلمنامه را 
به دو نفر از هنرمندان مطرح کش��ور دادم و با توجه به 
بازخورد خوبی که دریافت کردم، با جس��ارت به دنبال 

اجرای کار رفتم.
وقتیفیلمتابوربرایاولینباردرجشنوارهفیلمفجر

درایرانبهنمایشدرآمد،واکنشهاچگونهبود؟
بعد از فوت پدرم، س��خت ترین دوران عمرم، همان 
زمان جشنواره فیلم فجر بود. متاسفانه منتقدانی که به 
دنبال فیلمسازان خاص و دوستان مشخصی هستند، با 
همه ادعاهای خود، از فیلم های هنری و تجربی گریزان 
هس��تند و این برای من خیلی سخت بود. من اصلا در 
این فضاهای نامش��خص نبودم و در جشنواره هایی که 
در خ��ارج رفته ام، با ش��رایط مش��خص و برخوردهای 
مناس��ب منتقدانی مطرح روبه رو شدم که حاضر بودند 
مس��افت هایی زیاد را طی کنند و فیلم جدیدی از این 

نوع سینما را ببینند. 
نح�وهمواجههبافیلمهابس�تگیبهجه�انفکریو
برخوردیعاشقانهداردونمیتوانتنهاباژستگراییبا

دنیایآثارارتباطیافت!
آفرین. اینها دنیای تو را می سازند. من یادم می آید 
اولین بار در ۱2سالگی با تماشای فیلم راه از یلما گونی، 
عاشق فیلمسازی شدم. من آن زمان به درستی این فیلم 
را نمی فهمیدم اما بعدها که بزرگ شدم، پی به جادوی 
سینما بردم. سینما برای من و شما فقط حرفه نیست، 

بلکه عشق ماست.
موضوع�یخاصک�هدنیایتاب�ورراآفری�د،بهطور

مشخصچهبودهاست؟
همزم��ان ک��ه من در ح��ال نگارش ب��ودم، فاجعه 
انفج��ار نیروگاه اتمی فوکوش��یما و مس��ائل دردآوری 
ک��ه در انقلاب های خاورمیان��ه رخ می داد، در من تاثیر 
زیادی گذاشت. جنگ های یادش��ده نشانه این بود که 
ش��اید رس��تگاری آدمی در حال فراموشی است. به هر 
حال انس��ان از روز ابتدای آفرینش، افسانه بازگشت به 
سرچشمه رستگاری را دارد و متاسفانه چنان با خود و 

جهان پیرامون برخورد می کند که 
هر روز در حال اضمحلال است. 
رس��تگاری، بهترین تمی بود که 
علاقه داش��تم به تصویر درآورم 
و در همه ج��ای فیلم هم وجود 
دارد. تلاشی که انسان امروز برای 

بازگشت به ذات آدمی می کند.
اینتلاشدرفیلمتابوربهطور
مش�خصدرنماییک�هدرحال
تلاشب�رایگش�ایشدرمدرن

آسانسوراست،نموددارد.
همین طور است. نقدی که شما برای تابور نوشتید، 
چنان کامل بوده که به همه این موارد اشاره دارد. جهان 
مدرنی که شما اشاره کردید، انسان امروز را از رسیدن به 

کمال خود باز داشته است.
والبتهدرنمایزیبایپایان�ی،اوجاینآرزومندیدر

همقرینگیانسانباافقسعادتشکلمییابد.
بله! کاملا همین طور اس��ت. ش��اید برخی بگویند 
که چرا آن نمای پایانی آنقدر طولانی اس��ت. اصلا تمام 
آرزوهای من در آن نما خلاصه می شود و هر بار که نگاه 

می کنم، آرزو دارم که معجزه ای شکل بگیرد.
انسانمنعکسدرتابورهمهمسیرهاراطیمیکندو
حتیتنبهذلتیناخواستهدرسکانسبهنمایشدرآمده
درکاخبهرهب�رداریمیدهدتابهآنجاودانگینزدیک

شود.
در آن س��کانس، بحث استعاره و نمادپردازی به اوج 
خود می رس��د. جایی که حتی شکل معماری، صاحب 
معنا می شود و همینطور شکل میزانسن در آن سکانس 
متفاوت بوده که هرکسی می تواند تعبیری متمایز با آن 
کند. آن س��کانس، بازگشت آدمی است که پس از طی 
کردن دنیایی در س��کانس های ماقب��ل، حالا باید زخم 
نشسته در وجودش را در عین دردآور بودن، مرهم نهد. 
حتی صاحب انجام آن مرهم از او هم کوتاه قامت تر است 
و یک بازی مازوخیس��م مانندی را طراحی می کند که 
آدمی همچون مهره ای در آن واقع می ش��ود. جان فیلم 
در این سکانس مورد اشاره است که دیگر سوژه تبدیل 

به ابژه می ش��ود، همان جایی که مرد می ایستد تا مرد 
مقابل به او شلیک کند. سکانس دیگری هم در ابتدای 
فیلم از کاراکتر خود داشتیم که دوربین سوژه را دنبال 
می کند و بعد خودش تبدیل به ابژه خود می ش��ود. در 
میزانس��ن مربوط به داخل آن کاخ، وقتی که آن دو نفر 
جایشان تغییر یافته و آن مرد پولی را شمارش می کند، 
ما می بینیم که هدف تغییر یافته و پی می بریم که آن 
مرد نیز بیمار است. این کاراکتر در عین آنکه مورد آزار 
قرار می گیرد، اما به تطهیری درونی دست می یابد. این 
نوع نگاه در عرفان شرقی ما هم وجود دارد که باید مسیر 
سختی طی شود تا پس از خروج از منیت های آدمی به 

تطهیر و خلوص دست یافت.
خیرهش�دنکاراکتربهگوشتیدرحالسرخشدنو
درواقعمنجمدش�دننیزتاملبهذاتیاس�تکهروبه

تباهیاست.
خیلی ها شاید از این سکانس تعبیر ضدانسانی کنند 
که چنین نیس��ت. به خاطر اینکه ما از آن گوشت، تنها 
تصویری عری��ان و بی هویت می یابیم که به معنای زیر 
س��وال بردن آدمی نیس��ت. اتفاقا ای��ن فیلم در جهت 
س��تایش از مفهوم والا و گرانقدر انس��انیت اس��ت که 
متاسفانه گاه فراموش می شود. در آن سکانس، انسانی 
از گذشته دارد به انسان امروزی نگاه می کند که در حال 
از بین رفتن اس��ت و اش��کی که از چشمان مرد خارج 

می شود، افسوسی بر احوال انسان امروز است.
نقشآفرینیارزندهایازس�ویکاراکترفیلمراشاهد

بودیم.
آقای محمد ربانی سال ها تئاتر کار کردند و نقش هایی 
کوتاه هم انجام دادند. من از روز اول دنبال انسانی بودم 
که خیلی جنسیت خاصی نسازد و هنگامی که به او نگاه 

می کنیم به اصل آسیب پذیر آدمی پی ببریم.
چن�انازجهانیس�ولاریسگونهآمدهکههیچآدمی
درپیرامونبااوهمقرینهنیستودرسکانسیدرفیلم
وقتیدرکنارمردیقرارمیگیرد،بامرگآنمردمواجه

میشویم.
ببین! چیزی که من برای اولین بار در اینجا دوست 
دارم بگویم، این است که روز اول برای نگارش فیلمنامه 
3 منبع برای من بس��یار مهم و اساسی بود. اولین مورد 
دن کیش��وت بود که دوباره آن را خواندم. دوم مس��اله 
خواندن و مرور هر روزه از فایل صوتی مسافرکوچولو بود 
و مس��اله بعد اندیش��ه بر رنجی بود که بر قامت مسیح 
می نشست. فارغ از مفهوم مذهبی، به عنوان پیامبری که 
همه رنج بشر را روی دوش خود حمل می کند تا آدمی 

را به سمت رستگاری برساند.
درواقعش�خصیتتابورهمانندموجودینجاتبخش

برایرساندنآدمیبهجایگاهاصیلخوداست.
بله! ب��رای من این ش��خص 
همانن��د معج��زه ای می ماند که 
در این عصر مدرن با دس��تگاهی 
از سمپاشی و با لباسی خاص به 
زمین آمده است تا تلاشی هرچند 
نافرجام برای زدودن س��یاهی ها 

داشته باشد.
درنماییش�اهدیمکهاش�اره
میشود،فسادموجودنهازسوی
خ�ودبلک�هازمحی�طپیرامون

حاصلمیشود.
درس��ت اس��ت. در آنجا با متافرم��ی از همین 
ش��خصیت مواج��ه می ش��ویم. می دانی��د که تنها 
موجوداتی که براثر تشعشعات رادیو اکتیوی از بین 
نمی روند، سوسک ها هستند و تنها موجوداتی هم 
که از عصر دایناسورها همچنان وجود دارند، همین 
سوس��ک ها هستند. اتفاقا خود این موجودات تمیز 
هس��تند و ناپاکی، مربوط به محیط پیرامونی شان 
اس��ت. مهم تر از اینه��ا ما اهل ادبیات هس��تیم و 
می دانیم که کافکا چه دیدگاهی در آن اثر درخشان 
خ��ود دارد و ش��اید این نوعی ارجاع به آن باش��د. 
وقتی مرد با دس��تگاه سمپاشی در حال کار است، 
می بینیم که سایه هیولاواری روی دیوار می افتد که 
انگار سایه خود اوست. در فیلم شاهدیم که در های 
گش��ایش یافته به جهانی بسته تر منتهی می شود و 
تنها در باز ش��ده به بیرون، دری اس��ت که در آن 

حضور دارد. 
وآننم�ایارزن�دهایکهمردرادرحالمحوش�دن
تدریجیدرآنمحیطسمپاشینشانمیدهد.ایننوع
برخورددراجرا،قبلادرفیلمنامهمش�خصشدهبودیا

بعداحادثشد؟
قطعا فیلمنامه در اجرا مورد تغییراتی قرار می گیرد. 
من قبلا هی��چ کدام از این لوکیش��ن ها را غیر از تونل 
رسالت ندیده بودم و همه را در تخیل خود ساخته بودم. 
بزرگ ترین چالشی که داشتم، تبدیل ذهنیاتم به اثری 

بیرونی بود. 

درتابورفضاییخاصازتصویرگراییراشاهدهستیم.
م��ا گروهی ثابت در  فیلم های گش��ر و تابور بودیم 
که س��ینمای موردعلاقه مان یکی است و زبان واحدی 
داریم. خوشبختانه ما با این دوستان فیلمبردار و طراح 
با فیلم هایی که می س��ازیم، زندگی می کنیم و مراوده 
اقتصادی در این نوع سینما وجود ندارد و تنها به دنبال 

تجربه ای مشترک هستیم.
لباسه�ایمتمایزکاراکت�ردرداخلغارتنهاییخود
ودرفضاه�ایبیرونی،ازحسزیباییشناس�یبصری

سرچشمهمیگیرد.
ش��اید برخی از دوس��تان فکر می کنند اینها همه 
خلق الس��اعه به دست می آید اما همان لباس ها یک ماه 
از زمان ما را به خود اختصاص داد چرا که وقتی قصه ای 
ندارید، باید از طریق عناصر دیگری روایتگر مطلب باشید.
صداهمعنصریمهمدراینپیمایشهدفدارخواهد

بود؟
احس��نت. ب��از هم خیلی ها ب��ا این مس��اله راحت 
برخورد می کنند و به نظرش��ان به س��ادگی می توان با 
گذاش��تن منبعی، این صدا را به دست آورد. در صورتی 
که دس��تاوردهای مهمی به لحاظ صدابرداری در تابور 
اتفاق افتاده است و اصلا صدابردار سر صحنه نداشته ایم 
و تمام این صداها طی ۴/5 ماه توس��ط حسین مهدوی 
در اس��تودیو ساخته شد. من ش��انس این را داشتم که 
با ایش��ان آشنا ش��وم. چرا که اهمیت صدا و تصویر در 
فرم خاصی که ارائه می دادیم، بسیار مهم بود. از طرفی 
می خواس��تیم که مینی مالیس��تی هم کار کنیم، پس 
کوچک ترین آکسسوار صحنه بار معنایی پیدا می کند و 
کوچک ترین ایرادی، بازتاب خوبی نخواهد داشت و از اثر 
بیرون می زند. من به دنبال صدایی متناس��ب با جهان 
تابور بودم که عملا در فضای پیرامون پیدا نمی ش��د. ما 
با کمترین امکانات و با تلاش��ی شبانه روزی و در همین 

کشور هریک از صداها را ساختیم.
متاسفانهمخاطبانوحتیمنتقدانبافیلمهاییمتمایز

برخوردندارند.
بعضی ها ای��راد به ریتم فیلم دارن��د و برخی حتی 
می گویند که ما چ��را باید این همه اتفاقات بی دیالوگ 
را طی اثری بلند ببینیم؟ یا ش��اید فکر کنند فیلم باید 
کوتاه باشد. ما با توجه به پیش فرض هایی با همه فیلم ها 
برخورد می کنیم. خیلی س��خت است که چنین تصور 
شکل یافته ای تغییر کند. مخاطب باید اطلاع داشته باشد 
که باید رنج سیزیف وار کاراکتر ما در تابور با همان ریتم 
مناسب خود ارائه شود. به نظرم ارزش طرح هنر و تجربه 
در ارائه آثاری متمایز و فیلم هایی رادیکال در فرم است 
ک��ه امیدوارم با ادامه یافتن این طرح، مخاطب بتواند با 
سلیقه های دیگر هم مواجه شود. به هرحال تابور، اولین و 
آخرین فیلم ساخته شده در این باره نبوده است و آثاری 

فرم گرایانه در این باره وجود دارد.
فیل�ماولتان،»گش�ر«همچنیندنی�ایتصوریرا

داشت؟
بل��ه! در واقع من به دنبال س��ه گانه ای از این دنیای 
ذهنی هس��تم و فیلم آینده خود را هم بر این اس��اس 
دنبال می کنم که هم اکنون در حال نگارش و پیدا کردن 
لوکیش��ن هستیم. ما در گشر هم با جهانی آخرالزمانی 
مواجهیم. در آن فیلم با کارگرانی در عس��لویه برخورد 
می کنی��م که در ی��ک لوله بزرگ زندگ��ی می کنند و 
فضایی سخت و دهشتناک دارند. انسان هایی درگیر با 
ساده ترین نیازهای بشری که البته فضایی رئالیستی هم 
دارند. امیدوارم فیلم گشر هم در تکمیل چنین نظری در 
س��ینمای هنر و تجربه اکران شود تا جهان مجرد فیلم 

تابور با کنار هم قرارگرفتن چند اثر تکمیل شود.
آیاکمبودس�ینماییچنینتجرب�یرادرآثارایرانی

احساسمیکنید؟
همانطوری که خوب می دانید از ابتدای ورود دوربین، 
دو نوع نگاه متمایز به س��ینما وجود داش��ت و به نظرم 
سینمای عامه پس��ند در کنار سینمایی تجربه گرا لازم 
است تا در کنار هم قرار گرفتن آثاری صنعتی و هنری، 
نگاه هایی مشخص ش��کل گیرد و این نیاز به برنامه ای 

مدبرانه دارد. 
سینمایمستقلیکهشمادرجشنوارههاارائهمیکنید،

چهتصویریازایرانخواهدساخت؟
ب��ه هرحال ما هم به س��هم خود به این کش��ور و 
آرمان هایش دلبس��تگی داریم. همان پس��رعمه ام که 
عرض کردم، خود جانباز جنگ اس��ت و اگر من شرایط 
سنی حضور در جبهه را نداشته ام، پدرم در آن شرکت 
داشته است. مرا نباید برای حضور در جشنواره، ضدایرانی 
دانس��ت و من واقعا خود را در هر فس��تیوالی، س��فیر 
فرهنگی کش��ورم می دانم. ما نباید از فیلم های مستقل 
داخلی تعبیری همچون فیلم های سطحی و بی ارزشی 
مانند سنگسار ثریا را داشته باشیم. ما هم سوار ماشین 
همین نظام هستیم و اصلا به دنبال تصویری تاریک از 

کشور خود نیستیم.

اخبار

خبرنگار فرهنگی »وطن امروز« باشید
هموطن گرامی! نقدها و یادداش��ت های خ��ود را در 
حوزه فرهنگ و هنر، اعم از نقد سینمایی، نقد کتاب 
و گزارش فرهنگی از سراسر ایران برای روزنامه ارسال 
کنید. ضمن انتش��ار مطالب ش��ما به نام خودتان در 
روزنامه، هر ماه به بهترین مطلب ارس��الی هدیه ای از 

طرف »وطن امروز« تعلق خواهد گرفت. 
Farhangi@vatanemrooz.ir
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گفت وگوی »وطن امروز« با وحید وکیلی فر، کارگردان فیلم تابور

ما سوار ماشین
همین نظام  هستیم

م�اهمبهس�همخودبهاینکش�ورو
آرمانهایشدلبس�تگیداریموایران
متعلقبهفردیخاصنیس�ت.همان
پسرعمهامکهعرضکردم،خودجانباز
جنگاس�تواگرمنش�رایطسنی
حضوردرجبههرانداشتهام،پدرمدر
آنشرکتداشتهاست.منواقعاخود
رادرهرفس�تیوالی،س�فیرفرهنگی

کشورممیدانم

اصلا به دنبال تصویر تاریکی از کشور خود نیستیم


